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La tribuna

Cortesans
Quan part de la classe dirigent andorrana es queixa del vassallatge no utilitza rigorosament el concepte

Goya

Els càrrecs públics segueixen 
patrimonialitzats pels llinatges 
tradicionals

FERRAN

ment, més propi d’altres èpoques.   
Els càrrecs públics, membres de 

la justícia i ara també del fisc se-
gueixen patrimonialitzats pels lli-
natges tradicionals que ja no són 
vicaris dels Senyors, sinó que es co-
opten endogàmicament entre la 
minoria dominant. 

A FRANÇA es designa nobles-
se de cloche l’adquirida en l’exercici 
del càrrec de maire o échevin (equiva-
lents als nostres cònsols o consellers). 
La desfilada de personatges públics –
abillats i pintinats amb un dubtós es-
til fashion– que hem pogut admirar 
durant la visita del copríncep, són 
un símptoma  de com s’està establint 
el monopoli d’aquesta noblesse de 
cloche, per sobre de les regles demo-
cràtiques i del mèrit. Són els nous cor-
tesans que aplaudiran (o complota-
ran) amb la tradicional petita noble-
sa casolana en les seves paradoxals i 
volubles relacions amb els Senyors. H
Militant del PS

Tot sembla demostrar que a Andor-
ra, pel seu estatut d’alou, mai no va 
existir el jurament de vassallatge 
personal. A Andorra no hi ha hagut 
stricto sensu vassalls: els Senyors dele-
gaven funcions en vicaris (veguers, 
batlles, saigs) sempre propensos a 
gaudir dels beneficis de la cort. Les 
obligacions servils de «la host i la 
cavalcada» estaven reservades als 
pagesos. 

Això no va impedir que els mem-
bres de la classe dirigent andorrana 
i els seus joglars, amb l’ocasió  de la 
visita de Nicolas Sarkozy, empres-
sin impròpiament i amb abundor 
la paraula vassall. 

Marc Bloch en la seva obra La soci-
edad feudal (Ed. Akal 1986) estableix 
que el vassallatge és una forma de 
dependència pròpia de les classes 
superiors, molt diferent als vincles 
de dependència de les classes inferi-
ors (asserviment) que van precedir, 
i sobreviure, a la decadència dels se-
nyories territorials. Quan una frac-
ció de la classe dirigent andorrana 
es queixa del vassallatge no està uti-
litzat rigorosament el concepte, el 
que fa és mostrar el seu descontent 
per les obligacions que els imposa 
la convivència amb els països veïns 
i la vida política, econòmica i soci-
al en el si de la comunitat interna-
cional.

Tanmateix, com diu el funda-
dor de l’école des Annales, els sen-
timents del vassallatge (latu sensu) 
s’han prolongat en el temps fins 
a èpoques i latituds molt prope-
res; en alguns casos han sobrevis-
cut com un conjunt de gestos va-
nament cerimonials o institucions 
jurídiques anquilosades, però so-
vint l’esperit que l’havia animat re-
neix sense defallença de les seves 
cendres. 

Els cerimonials i gestos que hem 
observat, amb una passiva naturali-

U
n lector, comentant-me 
un dels meus darrers 
escrits em convidava a 
anar més enllà de la crí-
tica a la «ferocitat que va 

haver amb el tancament de comer-
ços i el Sarkozy». 

L’amic-lector em deia: «El teu 
plantejament ha estat massa victi-
mista, has vist només els aspectes 
d’assetjament al govern socialde-
mòcrata, ignorant els sentiments 
inconstants i d’infidelitat crònica 
–i asimètrica– que històricament 
han manifestat les classes dirigents 
andorranes envers els coprínceps».

Tinc que admetre que aquesta 
crítica era prou encertada; els sen-
timents ambivalents cap els co-
prínceps suren recorrentment en 
la vida política andorrana i són ben 
coneguts, i per descomptat, ben 
gestionats a la rebotiga, pels serveis 
de Palacio i de l’Elisi. 

Com a conclusió, el meu amic 
em va suggerir donar un repàs (pru-
dent, ja se sap la proclivitat que te-
nim els humans als anacronismes) 
a les obres bàsiques sobre el feuda-
lisme per analitzar les visites co-
principesques.

Ja el 1920, el socialista de Ronda 
i catedràtic de la Universitat de Gra-
nada, Fernando de los Ríos, en el 
seu imprescindible llibre sobre An-
dorra com a supervivència senyori-
al, ens alertava de no confondre el 
règim senyorial amb el feudal. El 
règim feudal seria un capítol en la 
història del dret de propietat, men-
tre que el règim senyorial és un ca-
pítol de la història del poder públic. 

tat, durant la visita 
d’Hollande segura-
ment ens sorpren-
drien si els exami-
néssim amb una 
mica de distància 
geogràfica o intel-
lectual. Però si aprofundim l’anà-
lisi, potser descobrim que són ma-
nifestacions de sentiments –i de 
necessitats– d’una classe paràsita 
i giradissa, la qual un dia –com a les 
corts reials– necessita la protecció 
o l’amistat del Senyor i l’endemà, 
aquesta amistat o protecció, li ge-
nera incomoditat. 

Andorra també ha estat una cu-
riosa excepció a la màxima de les 
societats medievals i que el maris-
cal Nogi invocava en 1912: «Un sa-
murai no té dos senyors». Els andor-
rans, infidels incorregibles, sempre 
han tingut i estimat (?) dos senyors; 
la qual cosa no ha estat obstacle per 
a que cada llinatge hagi tingut una 
predilecció poc velada per un dels 

dos senyors.
La Constitució de 1993 va repre-

sentar una mutació cabdal en les re-
lacions jurídiques dels andorrans 
amb els coprínceps i, si parlem de 
sociologia del poder, un reequili-
bri entre els cosenyors i les elits so-
cials i econòmiques andorranes en-
franquides de les seves obligacions.

En canvi, l’evolució ha estat molt 
més lenta –en cap cas podem parlar 
d’una mutació– en les relacions in-
ternes dels ciutadans, ja que no ha 
facilitat la participació i la influèn-
cia de la població treballadora en 
els afers públics, de manera que les 
relacions socio-polítiques al nos-
tre país continuen tenint algunes 
de les característiques de l’asservi-

IMPROVISACIÓ

El Casal de l’Esport

S. V.
Andorra la Vella

Estic davant de l’ordinador de la me-
va oficina, al Casal de l’Esport obser-
vant el camp de bàsquet, on la tem-
porada vinent passaran per aquí els 
grans equips de l’ÑBA. 

Em sembla fantàstic que el nostre 
equip de bàsquet, el del Principat, 
hagi pujat a primera divisió i no cal 
posar de manifest l’esforç i l’empen-
ta que aquest equip ha realitzat per 
poder arribar al resultat apreciat. 

Per aquest motiu, els felicito a 

EL PERIÓDICO publica opinions, rèpliques i suggeriments 
d’interès general, respetuos amb les persones i les instituci-
ons. Les cartes, han de tenir un mínim de 20 línies, i si són con-
siderades molt llargues podran ser extractades. Tot així resul-
ta impossible publicar-les totes. Tampoc es mantindrà corres-
pondència o contacte telefònic, sobre les cartes. Es poden 
enviar per correu, fax o correu electrònic. Hi ha de constar: el 
nom i cognoms, passaport, domicili i el telèfon.

QUEIXES: Els lectors poden expressar les seves queixes al di-
ari quan considerin que s’ha vulnerat els principis recollits al 
Codi Deontològic, pel tractament que donen els mitjans infor-
matius sobre els diferents temes.

tots i els desitjo el millor en aques-
ta nova etapa que els queda per da-
vant. Com a espectadors, estarem 
amb ells i els recolzarem en tot allò 
que portin a terme, ja que no hi ha 
dubte què aquest fet ha estat un 
gran èxit per a l’esport andorrà.

No obstant, el fet que l’equip pu-
gi a primera divisió, fa que totes les 
oficines localitzades al Casal de l’Es-
port s’hagin de traslladar a un altre 
lloc. ¿Quin és el motiu? Doncs que 
aquestes instal·lacions han de tenir 
una capacitat per a 5.000 persones i 
actualment no existeix ni de lluny 
aquesta capacitat de públic. Aquest 
trasllat posa sobre la taula les po-
ques ganes i gràcia que li ha fet a la 
Secretària d’Esports que el BCA  as-
cendeixi a la primera divisió.

¿Per què no estan contents i sa-
tisfets que l’equip andorrà pugi a 
l’elit?  Exposo la meva opinió: l’any 
passat, l’equip ja va estar apunt de 
pujar a primera categoria. Davant 
aquest resultat, es va informar a la 
Secretària d’esports que si l’equip fi-
nalment pujava a primera divisió, 

s’haurien de fer obres al Casal de 
l’Esport i traslladar els prefabricats 
a un altre lloc. 

Aquestes obres del nou estadi 
bloquejarien la porta lateral d’ac-
cés de les instal·lacions esmentades. 
Aquest any, tal com es va preveure, 
l’equip andorrà ha pujat a prime-
ra categoria i la normativa vigent 
obliga a la Federació ha crear un es-
tadi més ampli amb capacitat per a 
5.000 persones. Fet que influeix di-
rectament als prefabricats del Casal 
de l’Esport on es troben localitzades 
les oficines de les diverses federaci-
ons esportives del Principat.

La meva pregunta ara, és on ani-
ran a parar les caríssimes estructu-
res en un futur, ¿potser les posaran 
amb els fanals de la parròquia d’An-
dorra que van treure després d’ha-
ver costat xifres desorbitades, em-
magatzemades en algun pàrquing 
plenes de pols? Segurament s’hau-
ran de destruir per que no ni ha for-
ma de treure-les del pavelló donat 
que la porta gran ja no existeix tot i 
que es va explicar aquest problema 

fa un any.
Aquestes xifres desorbitades les 

paguem tots els ciutadans que tre-
ballem dia a dia per tirar la nostra 
família endavant.

El que és ben cert és que les coses 
i els fets es poden planificar i sobre 
tot, en aquest cas, s’hagués previst 
les necessitats amb antelació i s’ha-
guessin optimitzat recursos i eines 
per no finalitzar el tema del trasllat 
d’aquesta manera.

¿Per què tenim als responsables? 
¿No fan tantes reunions de coordi-
nació, previsió i valoració dels te-
mes? Han preferit esperar a veure 
que passava amb l’equip i ara que 
l’equip ha pujat a primera catego-
ria tots es posen les mans al cap sen-
se saber ben bé com gestionar el pro-
blema. 

No hem rebut cap argumentació 
i explicació comprensiva i les opci-
ons que ens han ofert són pèssimes i 
nul·les en molts casos. 

A més, pretenen que baixem el 
cap i complim les ordres sense dret 
a rèplica.

¿Quina confiança hem de tenir 
en els polítics que ens representen? 
¿Quina competència tècnica i for-
mativa mostren i tenen aquests càr-
recs d’autoritat?

Vergonya és el que sento davant 
aquesta situació i impotència, una 
impotència per no ser ningú amb 
poder i canviar les coses, els procedi-
ments i apropar-nos realment a les 
necessitats reals de les persones, els 
equips i les federacions en les quals 
treballem.

Creia fermament, que en la últi-
ma dècada les coses havien canviat 
cap a millor, però cal posar de ma-
nifest que en la darrera legislatura 
ha quedat palès que manquen mol-
tes coses per fer, l’escolta, una habi-
litat que s’ha perdut amb el pas dels 
anys...

No se’ns ha escoltat. No se’ns ha 
informat correctament. No s’ha va-
lorat les nostres necessitats i només 
espero que els nous polítics posin al 
Departament d’Esports a persones 
competents davant aquest servei i la 
promoció de l’esport.


